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Referat af kredsrådsmøde den 26. november 2024  
 
Deltagere:  
Politidirektør Anne Marie Roum Svendsen  
Chefpolitiinspektør Jesper Bøjgaard Madsen  
Stabschef Henrik Kjær Thomsen  
 
Borgmester Karsten Thomsen, Frederikshavn Kommune  
Borgmester Mikael Klitgaard, Brønderslev Kommune  
Borgmester Søren Smalbro, Hjørring Kommune  
Borgmester Jesper Greth, Rebild Kommune  
Borgmester Lasse Frimand Jensen, Aalborg Kommune  
Borgmester Mogens Christian Gade, Jammerbugt Kommune  
 
Referent: Marie Beermann Hansen  
 
Afbud:  
Chefanklager Michael Møller Hansen  
Borgmester Mogens Jespersen, Mariagerfjord Kommune 
Borgmester Tobias Birch Johansen, Læsø Kommune  
Borgmester Per Bach Laursen, Vesthimmerland Kommune  
 
 
Dagsorden:  

1) Godkendelse af dagsorden 
2) Godkendelse af referat fra mødet den 3. juni 2024  
3) Godkendelse af forretningsorden  
4) Kredsrådets samarbejdsplan for 2025  
5) Datoer for kredsrådsmøder 2025  
6) Det aktuelle kriminalitetsbillede  
7) Bordrunde  
8) Eventuelt  

 
Anne Marie Roum Svendsen bød velkommen.  
 
Ad punkt 1) Godkendelse af dagsorden 
 
Dagsordenen blev godkendt.  
 



 

 
 

Side 2Ad punkt 2) Godkendelse af referat fra mødet den 3. juni 2024  
 
Referatet blev godkendt.  
 
Anne Marie Roum Svendsen orienterede vedrørende indevagtordningen i Frederikshavn 
(side 2 i referatet) om, at der fortsat pågår et arbejde i Justitsministeriet om, hvor og af 
hvem en beslutning om ændring af indevagtordningen skal træffes. Der er således endnu 
ikke truffet beslutning herom.  
 
Ad punkt 3) Godkendelse af forretningsorden  
 
Anne Marie Roum Svendsen gennemgik ændringen af kredsrådets forretningsorden som 
besluttet på seneste kredsrådsmøde den 3. juni 2024 som følge af en lovændring af 
retsplejeloven, hvorefter der fremover alene er krav om afholdelse af mindst ét årligt 
kredsrådsmøde. Der ændres i kredsrådets forretningsordens § 4, stk. 1, således at det 
fremgår, at der afholdes mindst 1 årligt ordinært møde. Derudover foretages en mindre 
korrekturmæssig ændring af forretningsordenens § 4, stk. 6.  
 
Den nye forretningsorden blev godkendt.  
 
Anne Marie Roum Svendsen tilføjede hertil, at der på kredsrådsmøde den 3. juni 2024 
var enighed om, at kredsrådet årligt afholder to ordinære møder i henholdsvis forår og sent 
efterår samt bilaterale møder i de enkelte kommuner efter sommerferien.  
 
Ad punkt 4) Kredsrådets samarbejdsplan for 2025  
 
Anne Marie Roum Svendsen lavede enkelte nedslag i kredsrådets samarbejdsplan for 
2024. Stigningen i butikstyverier blev i den forbindelse drøftet. Dette er et område, som 
Nordjyllands Politi har –  og forsat vil have – fokus på. I relation til afsnit 3 om ”Den 
sikkerhedsmæssige – og beredskabsmæssige situationen” bemærkede Anne Marie Roum 
Svendsen, at Nordjyllands Politi har et godt samarbejde med de enkelte kommuner, hvilket 
bl.a. er blevet yderligere udviklet under Covid-19.  
 
Enkelte konkrete indsatser for 2025 blev herefter drøftet. Anne Marie Roum Svendsen 
orienterede herunder om, at indsatsen gennem Tryg Aalborg for et trygt natteliv og festmiljø 
i Nordjylland vil fortsætte i 2025. I den forbindelse blev sager om drugging diskuteret, og 
det blev drøftet, at det i mange sager kan svært at løfte bevisbyrden for, at der rent faktisk 
har fundet drugging sted.  
 
Lasse Frimand Jensen bemærkede i den forbindelse, at Aalborg Kommune har et godt 
samarbejde med Nordjyllands Politi, bl.a. vedrørende sager om drugging, men også 
vedrørende den igangværende bandekonflikt i Aalborg.  
 
Anne Marie Roum Svendsen tilføjede hertil, at Nordjyllands Politi gerne stiller op til møder 
med byråd, herunder hvis der f. eks. er brug for information om en given sag forudsat, at 
det kan ske inden for reglerne om tavshedspligt mv.  
 
 
Søren Smalbro bemærkede i forhold til den generelle kriminalitetsudvikling, at det 
selvfølgelig er positivt, at der ses et fald i indbrud osv., men at dette også skal ses i lyset 



 

 
 

Side 3af, at kriminaliteten er flyttet til nye former for it-kriminalitet. Dette bør være et fokus i 
fremtiden, idet især mange ældre borgere føler sig utrygge ved de nye kriminalitetsformer 
med svindel online eller i telefonen.  
 
Anne Marie Roum Svendsen oplyste hertil, at Nordjyllands Politi er enig i, at det er et 
stigende problem med kontaktbedrageri, hvor kriminelle ringer og derefter møder op hos 
borgere for at svindle dem for penge, oplysninger eller andet. Nordjyllands Politi vil fortsat 
have fokus på disse nye former for kriminalitet, idet det er utryghedsskabende for borgerne.  
 
Mikael Klitgaard tilføjede hertil, at man i Brønderslev Kommune via plejepersonale har 
delt vejledningspjecer ud til ældre medborgere. Dog er nogle borgere svære at nå med 
vejledning, hvis de f. eks. har et handicap.  
 
Henrik Kjær Thomsen oplyste, at der er igangsat forebyggende indsatser på området, og 
at der er behov for at tænke kreative og brede løsninger, hvor f. eks. pengeinstitutter også 
skal tænkes ind.  
 
Samarbejdsplanen for 2025 blev herefter godkendt i sin helhed. 
 
Ad punkt 5) Datoer for kredsrådsmøder 2025  
 
Anne Marie Roum Svendsen orienterede om, at der afholdes kredsrådsmøde tirsdag den 
6. maj 2025 kl. 12.30 og tirsdag den 2. december 2025 kl. 12.30. Fremover påtænkes de 
ordinære møder at blive afholdt den første tirsdag i maj og december måned. Det blev 
aftalt, at Nordjyllands Politi snarest udsender mødeindkaldelser.  
 
Ad punkt 6) Det aktuelle kriminalitetsbillede  
 
Jesper Bøjgaard Madsen redegjorde for det aktuelle kriminalitetsbillede. Økonomisk 
kriminalitet fylder, og det nyeste er, at kriminelle bagmænd anvender mulddyr i stigende 
omfang. Denne metode er kendetegnet ved, at bagmænd anvender personer – såkaldte 
”mulddyr” – til at møde op hos borgeren og franarre borgeren f. eks. penge eller 
oplysninger, ligesom at mulddyr i visse tilfælde stiller konti til rådighed for bagmændene, 
som derigennem får overført penge. Herudover fylder hvidvask-sager fortsat en del, hvilke 
typisk behandles af Hvidvasksekretariatet i National Enhed for Særlig Kriminalitet (NSK).  
 
Jesper Bøjgaard Madsen orienterede endvidere om det såkaldte ”Al Capone”-
samarbejde, hvilket er et samarbejde som led i bandepakken mellem politi, kommuner og 
skattemyndigheder. Gennem dette samarbejde er det muligt for politiet, den enkelte 
kommune og Skattestyrelsen at udveksle oplysninger om enkelte borgere, som er en del 
af bandemiljøet.  
 
Herudover orienterede Jesper Bøjgaard Madsen om, at der ses en stigning i butikstyverier, 
idet der har været 78 % flere butikstyverier i 2024 i forhold til samme periode i 2021. Særligt 
supermarkeder oplever en stigning.  
 
Mikael Klitgaard spurgte, hvad baggrunden for stigningen i butikstyverier er, herunder om 
der er på grund af flere selvbetjeningsløsninger, eller om stigningen er udtryk for, at vi 
opdager flere butikstyverier.  
 



 

 
 

Side 4Jesper Bøjgaard Madsen oplyste hertil, at der formentlig opdages flere butikstyverier i 
dag, bl.a. som følge af øget videoovervågning i butikkerne. En stor andel straffes for 
butikstyveri, idet der typisk er gode opklaringsmuligheder. Dog er der en del gengangere i 
sigtede, idet 2/3 af alle sigtede tidligere er sigtet én gang for butikstyveri.  
 
Søren Smalbro bemærkede, at der er skred i udviklingen i butikstyverier. En del mindre 
butikker har begrænset personale. Derudover ses en del af butikstyvene at være 
organiserede kriminelle.  
 
Anne Marie Roum Svendsen tilføjede hertil, at der er visse forebyggelsesmæssige greb, 
som butiksejerne selv kan foretage, f. eks. i forhold til indretning af butikken.  
 
Lasse Frimand Jensen oplyste, at nogle studerende fra Aalborg Universitet har udviklet 
en app, hvorved butikkerne kan advare hinanden om butikstyve.  
 
Karsten Thomsen bemærkede, at det kan være svært for unge ekspedienter at gribe ind 
over for butikstyve.  
 
Jesper Bøjgaard Madsen gennemgik herefter udviklingen i narkorelateret kriminalitet, 
som danner grundlag for meget andet kriminalitet. Erfaringen er, at mængden af narko 
stiger, og vi ser nu eksempler med sager med mange hundrede kilo narko, som dog også 
resulterer i lange fængselsdomme til gerningsmændene. Det er blevet nemt at bestille 
narko online vie krypterede tjenester.  
 
I forhold til opioider, som fylder en del i mediebilledet, orienterede Jesper Bøjgaard Madsen 
om, at erfaringen fra rusmiddelafsnittet i Aalborg Kommune er, at der er en stabil udvikling 
i brugen af opioider, hvor især tramadol er udbredt. Der bliver større kendskab til opioider, 
men der ses ikke tilsvarende en stigning i antal personer, der bruger det. Erfaringen er, at 
elever bruger opioider som angstdæmpende medicin, f. eks. i forbindelse med eksamen. 
Opfattelsen hos patruljecenter og forebyggelsesenheder hos Nordjyllands Politi er dog, at 
brugen af opioider umiddelbart ikke fylder meget i festmiljøet.   
 
Niels Kronborg, vicepolitiinspektør for Efterforskning og Visitation, gennemgik herefter 
udviklingen i bandekriminalitet i Nordjyllands politikreds. Især to bandegrupperinger fylder, 
idet der aktuelt verserer en bandekonflikt i Aalborg mellem de to grupperinger: A12 og GT-
gruppen. Herunder blev det drøftet, at samarbejdet om forebyggelse mod bandekriminalitet 
mellem Nordjyllands Politi og relevante kommuner fungerer godt i regi af lokalrådene og 
SSP-samarbejdet.  
 
Politiassistent Anders Fogh, som er kredskoordinerende skydeinstruktør hos Nordjyllands 
Politi, orienterede herefter om politiets pilotprojekt med afprøvning af nye strømpistoler. 
Nordjyllands Politi er en af tre kredse, der indgår i pilotprojektet frem til juli 2026, hvorefter 
det skal besluttes, om strømpistolen skal indføres varigt som magtmiddel for politiet. Fra 
søndag den 1. december 2024 vil strømpistoler således for første gang komme med 
betjente hos Nordjyllands Politi ud på gaden som et nyt magtmiddel til rådighed på 
prøvebasis. Anvendelseskriterierne for strømpistol er de samme som for stav og 
peberspray. Strømpistolen giver stød i maksimalt fem sekunder, og en person, der er blevet 
eksponeret for strømpistol, har krav på efterfølgende at blive undersøgt af en læge.   
 



 

 
 

Side 5Ad punkt 7) Bordrunde  
 
Henrik Kjær Thomsen orienterede kort om Nordjyllands Politis økonomi. I forhold til den 
forventede økonomi i 2025 har politikredsen afventet en ny finanslovsaftale. På baggrund 
af den netop indgåede finanslovsaftale for 2025 er forventningen fra Nordjyllands Politi, at 
der ikke umiddelbart vil være væsentlige ændringer i økonomien for politikredsen i 2025. 
Denne prognose er dog på nuværende tidspunkt behæftet med usikkerhed, idet det fortsat 
skal afklares, hvilken konkret betydning finanslovsaftalen får for Nordjyllands Politi de 
kommende år.  
 
Anne Marie Roum Svendsen orienterede om, at Rigspolitiet den 1. juni 2024 har udstedt 
et nyt cirkulære med bindende retningslinjer til samtlige politikredse om sikring af lokalt 
overblik over og opfølgning på politikredsenes dispositionsklager, adfærdsklager, 
straffesager mod politiet og magtanvendelse. Det følger af cirkulæret, at politikredsene 
årligt –  på baggrund af det lokale overblik –  skal orientere og drøfte udviklingen i 
politikredsen med kredsrådet og efter behov med politikredsens lokalråd. Dette vil således 
fremover indgå som et punkt på kredsrådsmøder i relevant omgang. Anne Marie Roum 
Svendsen tilføjede, at Nordjyllands Politi også forud for indførslen af de nye retningslinjer 
lokalt har sikret sig overblik og fulgt op på kredsens dispositionsklager.  
 
Jesper Greth orienterede under bordrunden om, at der fra Rebild Kommune er tilfredshed 
med samarbejdet med Nordjyllands Politi.  
 
Mikael Klitgaard orienterede om, at det samme gælder Brønderslev Kommune 
 
Mogens Christian Gade orienterede om, at Mariagerfjord Kommune heller ikke har 
bemærkninger til samarbejdet.  
 
Søren Smalbro bemærkede, at der visse steder i baglandet er bekymring for parallelle 
retssamfund og/eller såkaldte mæglingsråd, hvilket vi ikke kan acceptere i vores samfund. 
Herudover var der ikke bemærkninger til samarbejdet mellem Hjørring Kommune og 
Nordjyllands Politi.  
 
Anne Marie Roum Svendsen bemærkede hertil, at Nordjyllands Politi fuldstændigt deler 
opfattelsen af, at parallelle retssystemer og lignende ikke kan accepteres i et demokratisk 
samfund.  
 
Karsten Thomsen orienterede om, at der er tilfredshed fra Frederikshavn Kommune.  
 
Lasse Frimand Jensen bemærkede afslutningsvis, at også Aalborg Kommune er tilfredse 
med samarbejdet med Nordjyllands Politi.  
 
Ad punkt 8 Eventuelt  
 
Der var ikke emner til punktet.  
 
 
Næste mødedato er tirsdag den 6. maj 2025 kl. 12.30.   
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